
 

 

Folketingets Finansudvalg har den 1. december 2017 stillet følgende spørgsmål nr. 1 

til aktstykke 40 om håndtering af Statens Serum Instituts økonomi for 2017 til 

sundhedsministeren, som hermed besvares. Spørgsmålet er stillet efter ønske Lisbeth 

Bech Poulsen (SF). 

 

Spørgsmål nr. 1:  

”Hvad er baggrunden for, at der skæres ned på en række sundhedspolitiske indsatser 

(i alt cirka 200 mio. kr.) fremfor at en større del af finansieringen sker ved træk på re-

serven til uforudsete merudgifter? Det ønskes i forbindelse med svaret oplyst, hvor 

stor et træk der har været og forventes at komme på denne reserve, og hvor mange 

ubrugte midler der forventes at være i den på statsregnskabet for 2017.” 

  

Jeg kan oplyse, at det generelt gælder for anvendelsen af opsparing fra kontiene på i 

alt 210,4 mio. kr. på § 16. Sundheds- og Ældreministeriet:  

 At det ikke er opsparing fra satspuljekonti.  

 At udmøntning af opsparing (uforbrugte mider) vil kræve, at der er noget 

andet, der ikke ville kunne gennemføres i 2017, da der skal findes luft inden 

for udgiftsloftet, såfremt de anvendes. 

 At opsparede midler ikke kan anvendes til at finansiere tiltag fremadrettet, 

idet det vil kræve, at udgiftsloftet, i lighed med tilførsel af ny bevilling, ville 

skulle forhøjes med anvendelsen af opsparing i de enkelte år.  

 At de opsparede midler, såfremt de ikke bliver brugt på Statens Serum 

Institut (SSI), efter al sandsynlighed ville bortfalde.  

 

For langt hovedparten af kontiene, der fremgår af aktstykket, gælder, at der er tale 

om anvendelse af opsparing, der ikke er lovet til konkrete initiativer eller organisatio-

ner, dvs. konti, hvor der har været tilbageløbsmidler som følge af projektafslutning 

mv. Hertil kommer anvendelsen af opsparing fra konti, der enten ikke har haft det 

forventede afløb, eller hvor der ikke er blevet igangsat konkrete initiativer samt konti, 

hvor anvendelsen af opsparing ikke har været mulig set ift. udgiftsloftet. 

 

I forhold til hvor stort et træk, der har været og forventes at komme på reserven til 

uforudsete merudgifter, og hvor mange ubrugte midler der forventes at være i den 

på statsregnskabet for 2017, har mit ministerium til brug for besvarelsen indhentet 

bidrag fra Finansmisteriet, som har oplyst følgende: 

 

”I ede ståe de tabel præse teres e  oversigt over dispo erede idler på § 

35.11.01 Merudgifter ved nye bevillingsforslag samt aktstykker, som er fremsendt til 

Folketingets Finansudvalg, men endnu ikke tiltrådt, hvori der anmodes om hjemmel 

til overførsel af midler fra kontoen. 
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Side 2 

Midlerne på reserven er afsat til dækning af uforudsete, aktivitetsafledte eller ekstra-

ordinære merudgifter samt merudgifter ved bevillingsforslag, der ved finanslovforsla-

gets udarbejdelse endnu ikke er så gennemarbejdede, at de kan optages på finanslov-

forslaget.” 

 

Jeg kan henholde mig hertil. 

 

Jeg kan endvidere oplyse, at den afsatte reserve på 150 mio. kr. i 2017 på § 35. 11.22. 

Reserve State s Seru  I stitut edgår til fi a sieri ge  af SSI’s forve tede u der-
skud i 2017.  

 

 

 

 

Med venlig hilsen 

 

 

Ellen Trane Nørby       

 

 

/Lasse Damgaard 

 

Tabel 1 

Disponerede og ansøgte midler på § 35.11.01 Merudgifter ved nye bevillingsforslag 

 Mio. kr. 

Midler på Finansloven for finansåret 2017 1.500,0 

Disponerede midler, hjemlet i aktstykker, lovgivning og Budgetvejledningens 3.3.2 -400,8 

Ansøgte midler i aktstykker oversendt til Folketingets Finansudvalg -928,6 

Ansøgte midler i aktstykke nr. 40 om håndtering af SSI’s bevillingsniveau i 2017  -23,0 

Resterende midler 147,6 

  
 

 


